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Zamierzenia Skarbowe Zarządu m. lodzl na rok 1921# 
Expose p. prezydenta Cynarskiego, wygłoszone na posiedzeniu 

Rady Miejskiej w dniu 5. VI. r. b. 
Prześwietna Rado I 

Magistrat m. Łodzi, wybrany przez Rad~ Miejską w d. 24 lipca 1928 r., 
staje po raz pierwszy przed Prześwietną Radą ze swemi zamierzeniami 
skarbowemi. Zamierzenia te obejmują okres czasu od dnia 1 stycznia do 
dnia 81 grudnia 1924 r. Obecnie znajdujemy si~ prawie w połowie tego 
okresu, naturalną wi~c jest rzeczą, że wyjaśnienia, składane przeze mnie w 
imieniu {\A,agistratu, mają cz~ściowo charakter retrospektywny i prócz planów 
i projektów Zarządu Miasta 'na najbliższą przyszłość zawierają rzut oka 
wstecz na dotychczasową przeszło dziesi~ciomiesiE;czną gospodark~ zarzl!łdu 
naszego miasta. 

Nowy Magistrat, obejmując rzctdy miasta w swe r~ce, zastał fi
nanse naszego samorządu w stanie krytycznym: urzędnicy i oficjaliści 
miejscy otrzymywali pensje ratami, ze znaczne m opóźnieniem, inwestycje 
były w zaniedbaniu, zadłużenie w sferach rządowych - poważne, w Kasie 
Miejskiej znajdowała si~ znikoma ilość gotówki. 

Magistrat zmuszony był w pierwszym miesiącu swych rządów za
ciągnąć w Ministerstwie Skarbu pożyczk~ w wysokości 8.000.000.000.
marek dla spłacenia zobowiązań t~rminowych. Podkreślam, że pożyczka 
ta była pierwszą i ostatnią, z jakiaj korzystał. obecny zarząd miasta. Od 
września 1928 roku samorząd łódzki począł stawiać pierwsze kroki o włas
nych siłach, bez zasiłków państwowych, i po paru miesi~cach doszedł do 
równowagi budżetowej, pomimo ci~żkiej sytuacji finansowej w całem pań
stwie, katastrofalnego spadku waluty i związanego ze wzrastającym kryzy
sem ekonomicznym bezrobocia. 

- W przekonaniu. że dobre rządy ~ można mieć o tyle, o ile ma się 
dobre finanse, Magistrat zapoczątkował w swym zakresie działania sanację 
skarbową, idącą w dwóch kierunkach: zmniejszenia zb~dnych I nieproduk
cyjnych wydatków oraz powi~kszenia wpływów-- w granic:ah, dozwolonych 
przez Ustawę z dnia 11 sierpnia 1923 roku O tymczasowem uregulowaniu 
finansów komunalnych. . 

Pomimo złowieszczych proroctw pewnego odłamu prasy, od same
go poc~ątku funkcjonowania o bec:nego Magistratu nieżyczliwie usposobio
nego dla wszelkich poczynań Zarządu t\iasta, Magistrat, wybrany pod has
łem uzdrowienia finansów i ulepszenia gospodarki komunalnej, nie zanied-
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bał prac inwestycyjnych w zakresie szpitalnictwa, robót brukarskich, budowy 
łaźni ludowej, wznoszenia gmachów szkół powszechnych i t. p. Jako wido
my pierwszy rezultat tych zabiegów, pow.stał gmach szkoły powszechnej 
przy ul. Konstantynowskiej Ng 27, którego poświ~cenie odbyło si~ w dniu 
4: listopada 1923 roku. 

Przewidywania pesymistów na szcz~ście dla kraju i miasta się nie 
sprawdziły, i oto do rozpraw budżetowych przystępujemy w szczęśliwej 
chwili, gdy, dzięki zgodnym wysiłkom rządu i całego społeczeństwa, gospo
darka państwowa, wybrnąwszy z odmętów inflacyjnego chaosu, poczyna 
opierać się mocno i pewniE: na stałym lądzie creguLwanych stosunków 
finansowych. Jak w gospodarce państwowej dop:ero ten zdawna oczeki
wtmy sanacyjny zwrot pozwala na torowanie bitych dróg, wiodących ku 
lepszemu jutru, tak samo i w życiu samorządu uchwycenie punktu oparcie, 
tkwiącego VI poprawie stosunków ogólnych, pozwoli na racjonalne spełnie
nie tych różnorodnyh zadań, które są trEścią i rdzeniem pracy samorządowej. 

Budżet zarządu miejskiego układany był na jesieni roku ubiegłego, 
w dobie największych skoków dewaluacyjnych, w chwili, stawiającej nas 
wobec najbardziej ponurych zagadek przyszłości. Przerachowany i ustalony 
we fankach złotych, według relacji ich do marki polskiej na dzień 1 paź
dziernika 1 ~23 roku, budżet ten nosić musi znamię tymczasowości i przej
ściowości, pod których znakie~ nietylko myśmy żyli, lecz i Polska cała do 
początków lutego r. b. Dopiero ostatnie miesiące sprowadziły, jak wspom
nhdem wyżej, radykalną popraw~ sytuacji. T~ zmian~ warunków i okolicz· 
ności, wypływającą z rozjaśnien ia horyzontów naszego życia finansowego, 
wzi~ła, oczywiście, pod baczną uwagę Komisja Skarbowo· Budżetowa, której 
filtr wygładził pewne nierówności, uzupełnił pewne luki i braki prelim.inarza 
budżetowego, przedłożonego z konieczności poniekąd in c::rudo przez Magi
strat. Oczywiście szkielet zamierzeń, rusztowanie, na którem si~ one wspie
rają, pozostały bez zmian istotnych; modyfikacje i poprawki dotyczą prze
ważnie szczegółów, zmierzając do umożliwienia jaknajpełnieiszego rozwini~cia 
działalności zarządu miejskiego w głównych działach gospodarki samorzą
dowej, kosztem pewnych redukcyj i oszcz~dności w mniej istotnych i weż
nych pozycjach. 

Zmiany i poprawki, wniesione przez Komisj~ Skarbowo- Budżetową 
i umotywowane szczegółowo przez p. radnego-referenta, oparte, zwłaszcza 
w dziale wpływów, na praktyce pierwszych czterech miesięcy roku bieżą
cego, zostały uzgodnione na posiedzeniach Komisji ze stanowiskiem M:,.gi
stratu, który aprobuje powyższe modyfikacje. Dzi~ki temu preliminarz zos· 
tałzestawiony bez deficytu. 

Zanim przejdę do omówienia poszczególnych cz~ści preliminarza bud
żetowego, rozpadającego si~, nie licząc dzi~lów autonomicznych, a m. Wydz. 
Handlowego i Gazowni Miejskiej, na 11 działów, - pragnę w tym wstępie 
podkreślić pewien moment, wielce symptomatyczny dla polityki budżetowej 
obecnego zarządu miejskiego i be:dący niejako wykładnikem stosunku Magi
stratu zarówno do Rady Miejskiej, jak do ogółu obywateli naszego miasta, 
majacych wszelkie prawo domagać się od nas ścisłego wyliczenia sie: z sum 
i podetków, wpływających do kasy miejskiej. Otóż chc~ zwrócić uwage 
Prześwietnej Rady, że budżet na rok 1924: rozpatrujemy jeszcze przed u· 
pływem l-go półrocza, co jest w stosunkach łódzkich i nietylko zresztą łódz
kich zjawiskiem do~ć niezwykłem. Preliminarze budżetowe Magistratu m. 
Łodzi w latach ubiegłych rozpatrywane były w Radzie Miejskiej dopiero w 
końtu danego roku budżetowego, tak naprze do rozpl2trywania budżetu na 
rok 1921 R8da Miejska przystąpiła dopiero w dniu 6 października tegoż 
roku, na rok 1922 - w dniu 1 t5 września tegoż roku, w roku zaś 1928, z 
powodu rozwiązania Rady, budżet wcale nie był rozpatrywany. Żródłem dzia-
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łaJności finansowej Magistratu były prowizorja budżetowe. Choć lata ubiegłe 
wogóle traktować można, jako bardzo ci~żkie prowizorja w rozwoju nasze
go odrodzonego Państwa, wszakże na kruchej podstawie prowizorjów opart
ta działalność samorządu, wykluczała prawie całkowicie szerszy rozmach w 
pracy, możność przewidywania na odleglejszą met~, budowania nietylko na 
dziś, lecz na jutro i pojutrze. Nie chc~ twierdzić, by takie wzgl~dnie wczes
ne wniesienie do Rady Miejskiej zamierzeń budżetowych na rok biefący 
było wyłączną naszą zasługą. Obok naszej szczerej intencji jaknajszyb
szego rozpocz~cia gospodarki prawidłowej, uj~tej w uregulowane granice 
pozycyj zatwierdzonego przez Rad~ Miejską preliminarza, i wysiłków w tym 
kierunku czynionych, - na ten pomyślny wielce zwrot w naszych stosun
kach samorządowych złożyły się również przyczyny objektywnej natury, -
że wymienię tutaj waloryzacj~ podatków miejskich oraz stabilizację waluty. 

W przedłożonych zamierzeniach na rok 1924 Magistrat preliminował 
wydatków zwyczajnych (bez Wydziału Handlowego i Gazowni Mieiskiej) 
8.378.968.- złotych, wydatków nadzwyczajnych 3.827.627.- złotych, wpły
wów zwyczajnych 5.666.807.- zł., wpływów nadzwyczajnych 1.697.560.- zł., 
czyli, że przewidziany deficyt wynosił w budźecie zwyczajnym 2.707.161.
złotych i nadzwyczajnym 2.180.067.- złotych. Po rozpatrzeniu pre
liminarza Komisja Skarbowo' Budżetowa podniosła zwyczajne wpływy do 
12.205.~S7.--, nadzwyczajne do 1.978.128.- złotych, jednocześnie wydatki zwy
czajne podniosła do 10.682.383.-, nadzwyczajne zmniejszyła do złotych 
8.496.082.- Tym więc sposobem budżet okazał si~ bezdeficytowym. ' 

Różnica preliminowanych przez Magistrat, a uchwalonych przez Ko
misj~ Skarbowo Budżetową kwot, znajduje poniższe uzasadnienie: 

Magistrat obliczenie swe oparł na wpływach i wydatkach za 9 mies. 
roku 1923, przyczem preliminowane kwoty przeliczono według relacji 
1 frank = 1 miljonowi marek. 

Podjęte w ostatnim kwartale r. ub. przez władze państwowe i c;iała 
ustawodawcze energiczne ł-:roki, zmierzające do sanacji Skarbu Państwa, a 
przedewszystkiern wprowadzenie w życie ustawy z d. 6 grudnia 1923 r. o za!to
sowaniu stałej jednostki do obliczenia danin i niektórych dochodów publicznych 
(D. U. R. P. N2 127 poz. 1044), mającej fundamentalne znaczenie dla całej za
inicjowanej akcji sanacyjnej, siłą rzeczy, zmienić musiało projekt budżetu. 

Przedłożone przeto Komisji Skarbowo-Budżetowej preliminowane 
pierwotnie kwoty, rozpatrywane dopiero w maju r. b., stały si~ nierealnemi. 

Komisja Skarbowo-Budżetowa, dokonywując poprawek, przyj~ła za 
podstaw~ do obliczenia ogólny wpływ podatków i opłat miejskich za l 
kwartał r. b., 8 wj~c przyjęła okres, w którym cytowana powyżej ustawa. 
z dnia 6 grudnia 1923 roku nabrała już mocy obowiązuJącej, przy oblicze
niu zaś wydatków wspomniana Komisja powiększyła preliminowane wydatki 
personalne o 50%, do innych zaś wydatków - zastosowała obowiązujące 
w dniu 1 kwietnia 1924 roku ceny.-

Jezeli Prześwietna Rada pragnie wiedzieć, jaki jest stosunek- płac: 
pracowników miejskich do ogółu wydatków, to wzrost wydatków na te 
płace ilustują nast~pujące cyfry: 

w styczniu r. b. wydatki te wynosiły 226.288.- złotych 
w lutym " " tt 442.663.- ,. 
w marcu łł " ,,474.184.- łł 
w kwietniu" tt "479.389,-,, 

licząc za ostatnie 8 mies. r. b. wg. pdborów 
kWietniowych, otrzymamy (po zaokrągleniu) 3.885.i55.- łł 
Razem pł8<:e pracowników miejskich wyniosą 5.457.976.- złotych 
w roku bież. t. j. 46,1% ogólnych wydatków. 
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W mies. sierpniu r. ub. pensje pracowników miejskich wyniosły mk. 
5.908.784.811,-, co stanowiło 52,8% ogólnych wydatków. 

W mies. kwietniu r. b. pobory pracowników miejskich wyniosły 
4:7g.8&9.- zł., co stanowiło 47,9% ogóinych wydatków. a mianowicie: 

pobory członków Magistratu 1% ogólnych wydatków, 

" 
prac. administr. 15,4% • • 

" " 
zawodowych 12,7% 

" " 
" 

oficjalistów . 9,4% • " • praktyk., gońców i 
sprzątaczek 1,t % 

• • 
" 

rzemieślników i ro-
botników 8,8% 

" " * III lic 

W szeregu inwestycyj miejskich, dokonanych przez obecny Zarząd 
Miasta, należy 'przedwszystkiem wymienić: budowę szkół przy ul. Nowo
Marysińskiej (78 miljardów), przy ul. Cegielnianej (81 m.), przy ul. Nowo
Tzugowej (1a m.), przy ul. Konstantynowskiej (7,9 m.), budowę laźni Ludo
wej (84 m.), nadbudowę oficyny nad lokalem Kasy Miejskiej, rozszerzenie 
szop w składzie głównym przy f\1. I Maja i inne. Na inwestycje te Magi
strat wydatkował w czasokresie od 1 sierpnia do 81 grudnia 1928 roku su' 
mę złotych 96.417.-, czyli miesięcznie złotych 19.283.-, w czasokresie zaś 
od 1 stycznia do 80 kwietnia 1924 roku sumę 102.801.- złotych, czyli mie .. 
sięcznie średnio złotych 25.702.- Z rozpoczęciem sezonu wio )sennego roz
poczęły się intensywnie prowadzone prace nad ułożeniem bruków w cen
trum miasta i w dzielnicach robotniczych. 

Rozpatrując kolejno zamierzenia poszczególnych działów gospodarki 
miejskiej, należy uwydatnić, że wszystkie idą po Iinji wzniesienia budowy 
samorządu, rozszerzenia zakresu jego działalności oraz podniesienia 
sp~awności administracyjnej. • 

Zarząd Główny. 

W dziale Zarządu Głównego zaczęto pracę od wytknięcia sobie jas
nej linji, że główne kierownictwo wszystkiemi poczynaniami tutaj spoczywa. 
Bierne jak poprzednio, załatwianie spraw, napływających ze wszystkich dzia
łów gospodarki samorządowej, musiało ustać. Zarząd Główny silną ręk~ 
ulął ~ter, nadając kierunek zdecydowany. Uznając zasadę decentralizacji 
w sprawach fachowych poszczególnych działów, Zarząd Główny dąży 
niezmiennie i konsekwentnie do centralizac.ji w sprawach administra
cyjnych. 

Rozrzucenie jednorodny.ch agend w poszczególnych działach. ska
sowano, grupując je w wydziałach fachowych przy równoczesnem włożeniu ma
ximum odpowiedzialności za sprawność fachową. Nadano jednolity kierunek 
organizacji przez opracowanie statutów organizacyjnych dla wydziałów 
Magistratu. Dokonanie tej pracy zakończy ostatecznie decentnslizację w 
sprawach fachowych, rozgranitzenie i podział pracy, który jest pierwszo
rz~dnym warunkiem sprawności organizacyjnej. 

Scentralizowanie zaś władzy administracyjnej prowadzi do uzgod
nienia działalności poszczególnych działów gospodarki miejskiej oraz do 
muzucenia programu jaknajdalej idących oszczędności, W szeregu 
uchwał Magistr2ltu oraz rozporządzeń skasowano nieprodukcyjne wydatki 
oraz polecono stosowanie metod, zmniejszających w sposób korzystny i celo
wy wydatki konieczne. 
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Rozumiejąc, że personel lIdministr21cyjny jest środkiem do wykona
nia zadań samorządu, zastosowllno daleko idące środki oszcz~dnoścl 
w jego utrzymaniu. Skasowano łączenie kilku stanowisk w jednej osobie, 
zniesiono nieprawnie pobierane świadczenia i dodatki, zaprowadzono ścisłą 
kontrolę wypłat. uposażeń i dodatków do nich. 

Dążąc do podniesienia stopnia odpowiedzialności personelu admini
stracyjnego oraz· do wyraźnego sprecyzowania jego obowiązków i praw, 
opracowano, a cz~ściowo zmodyfikowano przepisy, regulujące w spo
sób defidtywny stosunek zarządu miasta do pracowników. Przy tej 
pracy Magistrat kierował si~ zasadą, iż w przepisach znaleźć powinny zabez
pieczenie interesy obopólne: zarządu miasta i pracowników. Magistrat 
bowiem zdecydowany jest wprowadzić je w życie w całej rozciągłości, aby 
nie pozostawały, jak poprzednio, martwą literą. 

.. Na ich podstawie opracowane zostaną regulaminy urz~dowania, 
które powiążą sprawy, dotychczas: decydowane od wypadku do wypadku. 

W związku z opracowaniem statutów organizacyjnych dla wydziałów 
Magistratu oraz przeprowadzeniem podziału pracy nastąpi ustalenie etatu 
administracyjnego, który zostanie wniesiony do Rady Miejskiej. B~dzie 
to podstawą dla ustalania stanowisk urz~dniczych. Etat z roku 1920 został 
zmieniony, przyczem nie licl.Qłlo si~ z jego przestrzeganiem. Również w 
czasie najbliższym nastąpi sprecy~owane oznaczenie stanowisk urz~dniczych, 
przez co zostaną definitywnie uporządkowane slosunki hierarchiczno-służbowe. 

Wszystko to b~dzie jednak mogło znależć wyraz w budżecie roku 
przyszłego, który obecnie już jest układany. 

Zarząd Główny dąży wszelkiel ni siłami do osiągni~cia w sprawie 
budżetu stanu prawnego. Mamy gł~boką ufność, że preliminarz na rok 
1925-ty b~dzie wniesiony do Rady Miejskiej w dniu 1 października, zgodnie 
z Dekretem o semorządzie miejskim z dnia 4 lutego 191 g roku, 21 z rozpo
cz~ciem roku budietowego 1925-go miejska gospodarka finansowa b~dzie 
najściślejszem wykonaniem prelIminarza. 

Wydział Finansowo-Obrachunkowy. 

W ubiegłym roku budźetowym na wyd~tkj dla wszystkich wydziałów 
administracyjnych preliminowano mk. 18.807.981.985.-, w bieżącym roku 
budżetowym preliminowano mk. 15.078.142.400.000.- (8.878.968.- złotych). 

W pojedyńczych wydziałach cyfry te przedstawieją $it:: nast~pująco: 

Na wydatki \Vydziału Opieki Społecznej preliminowano w ubiegłym 
roku budżetowym mk. 1.828.548.769.--, w bieżącym roku budżetowym mk. 
l.327.6(10.200.000.- (737.589.- złotych). 

Na wydatki Wydziału Oświaty i Ku!tury preliminowano w ubiegłym 
roku budżetowym mk. 4.500.816.588.-, w bieżącym roku budżetowym mk. 
8.604.217.800.000.- (2.002.371.- złotych). 

Na wydatki Wydziału Budownictwa preliminowano w ubiegłym roku 
budżetowym rnk. 5.~21.580.588. -, w bieżącym roku budżetowym mk. 
2.833.201.800.000.- (1.574.001.- złotych). , 

Na wydatki Wydziału Zdrowotności Publicznej preliminowano w u
biegłym roku budżetowym mk. 8.078.374.984.-, w bieżącym roku budżeto
wym mk. 8.138.784.200.000.- (!.748.769. złot;ch). 

Na wydatki Wydziału G9spodarczego preliminowano w ubiegłym 
roku budżetowym mk. 1.887.414.809.-, w bieżącym roku budżetowym mk. 
1.788.602.400.000.- (993.668.- złotych). 
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Wydatki wszystkich wydziałów administracyjnych w ubiegłym roku 
budżetowym wyniosły mk. 547.362.357.083.- Na pokrycie tych wydatków wply
nęło w ubiegłym roku budżetowym z podatków i opłat mk.643.321.766.929.-, 
czyli, że podatkami pokryto 117,6% ogólnych wydatków. 

Obecnie, w bieżącym roku budżetowym wpłynęło w czasie od dnia 
1 stycznia do dnia 30 kwietnia z podatków i opIat mk. 5.974.925.920.604.
(8.819.408.- złotych), uwzględniając zaś ten sam stosunek do końca roku 
budżetowego otrzymamy po przemożeniu przez 8 - mk. 17.924.777.761.812. 
(9.958.209.- złotych, przy ogólnych wydatkach l wydziałów administracyj
nych za pierwsze 4 miesiące mk. e.994.491.519.046.- (3.885.828.- złotych), 
które po przemnożeniu przez 8 wyniosą mk. 20.983.474.557.188.
(11.667.485.- złotych), czyli, że według projektu Magistratu wpływy z poda
tków miały pokryć 85,4% ogólnych wydatków, jednakże wobec poczynionych 
przez Komisję Skarbowo-Budżeto" ą zmian wpływy z podatków w zupełno
ści pokryją wydatki. 

Wydział Podatkowy. 

Wydział Podatkowy oparł swą działalność na uchwalonej w dniu l t 
sierpnia 1928 roku Ustawie o tymczasowem uregulowaniu finansów komu
nalnych, ogłoszonej w Dz. Ust. N2 94 z dnia 2~. IX. 1923 r., mającej za za
danie doprowadzenie budżetów związków komunalnych do równowagi. 
Ustawa ta jednak, jako nie obejmującał!Swych obiektów podatkowych, 
specjalnie w stosunku do samorządu łódzkiego, nie była w stanie wprowa
dzić radykalnych zmian do polityki podatkowej miasta. Jeżeli osiągni~to 
w okresie obecnej kadencji władz miejskich poniekęd równowag~ w budże
cie, przypisać to należy wprowadzonej w życie w grudniu r. ub. ustawie wa
loryzacyjnej, zabezpieczającej wartość wpływów podatkowych od dewaluacji. 
Pierwsze miesiące po wejściu w życie wspomnianej wyżej Ustawy o tymcza
sowem uregulowaniu finansów komunalnych Wydział Podatkowy poświ~cił 
uzupełnieniu wzgl.skorygowaniu prowizorycznem swych statutów podatko
wych zgodnie z postanowienIami tej ustawy. Nast~pnie opracowano projekty 
statutów o podatkach, przez miasto nie pobieranych: od gruntów, od budyn
ków, od spadków i darowizn; prócz tego opracowano projekty statutów o 
podatku od zbytku mieszkaniowego, o podatku od oświetlenia elektrycz
nego w lokalach z wyszynkiem alkoholu, o opłatach ZD prawo jazdy po 
mieście, o podatku od posiadania przedmiotów zbytku, od towarów, przy
wożonych drogami żelaznemi; wystąpiono do władz nadz0rczych o zatwier
dzenie przyjętych przez RadE: ft\iejską projektów podatkowych na cele 
budowy gmachów szkolnych i domów wycłrowawczych, tudzież statutów: 
podatku hotelowego, podatku od widowisk, zabaw i rozrywek, iQ/o-owej opła' 
ty od umów o 'przeniesienie własności nieruchomości, podatku od psów i po
datku od lokali. Tu jednak podkreślić wypada, że wiE:kszość projektów Wydziału 
Pod21tkowego, aczkolwiek przyj~tych przez Radę Miejską, nie uzyskała do-' 
tych czas zatwierdzenia ze strony władz nadzorczych z powodów, od Wy
działu Podatkowego zupełnie niezależnych (niedostarczenie przez Oddział 
Obrachunkowy żądanych okólnikem Ministerstwa Spraw Wewnętrznych 
Ni 128 materjałów budżetowo-finansowych), część zaś (podatki inwestycyj
ne, podatek od paszportów zagranicznych) ze wlgl~dów zasadniczych nie 
uzyskała sankcji. 

Ponadto Wydział Podatkowy przedsięwziął energiczne kroki w celu 
redukowania kosztów eksploatacji podatków, pobieranych na rzecz miasta 
przez władze kolejowe i notarjuszy za inkaso (władze kolejowe z lOG/o na 
6%). Sprawa zmniejszenia (z 10% na 4%) wynagrodzenia notarjuszy za in
kaso pod21tku od weksli protestowanych znajduje si~ w toku. 
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Prócz tego uzyskano od Min. Skarbu podwyższenie do 9% wynagro
dzenia za wymiar i pobór państwowego podatku od dochodu (poprze
dnio 3%)' Nadto sporządzono spisy płatników państwowego podatku ma· 
jąkowego, który to obowiązek odnośna Ustawa na gminę nakłada. 

Zamierzenia Wydziału na najbliższy okres czasu będą szły w kie
runku przedewszystkiem uzyskania od władz nadzorczch zatwierdzenia wszy
stkich swych projektów, zrealizowania poboru nowych podatków, ustawowo 
dopuszczonych, a dotychczas nle pobieranych, a wreszcie reorganizacji biu-
ra, w szczególności Działu Sekwestracyjnego. (D. c. n) 

Dział spra wozdawczy. 
Protokół 

17 (II sesji), posiedzenia Rady Miejskiej. 
Łódź, dn. 5 czerwca 1924 r. 

Komplet radnych: 74, obecnych radnych: 67 
Komplet członków Magistratu: 11, obecnych 
członków Magistratu 11. 

Posiedzenie otworzył o godz. 8 minut 
10 wie cz. Prezes Rady Miejskiej Dr. B. 
Fichna, w obecności quorum Rady (78 człon~ 

ków), zaprosJwszy do stołu prezyrłjalnego rad
nych-sekretarzy W. Credową i A. Cyrańskie

go, oraz dyrektora Biura Rady Miejskiej, 
p. P. Rundo, do prowadzenia protokółu. 

Przyjęto do wiadomości: 
1. Krótkie zapytanie: 
a) 1. r. Rapaiskiego : Na jednem z po

przednich posiedzeń Rady Miejskiej było odczy
tane pismo Województwa, uniewa~niające u
chwałę R. M. w sprawie rr. Lichtensteina i 
Mi1mana. W piśmie tem jest ustęp, te o de
cyzji WojewÓdztwa naleźy zawiadomić zainte
resowanych. R. Rapaiski zapytuje, czy R. M. 
Wlgl. Magistrat wykonał odnośne polecenie 
'N'ojewództwa i czy o decyzji Województwa 
zostali rr. Lłchtenstein i Milman zawiadomieni. 

2. oświadczenie przewodniczącego, te u
dzieli odpowiedzi na następnem posiedzeniu 
Rady Miejskiej. 

b) 1. r. Bartczaka, czy MagistratC'wi jest 
wiadomo, te na składach miejskich przy ulicy 
Al. Kościuszki 80 7łożo~o cement n:i dworze 
pomimo wyraźnego zarządzenia kierownictwa, 
te cement ten mt! być złotony w magazynach, 
gdzie jest dostatecznie miejsca na pomieszczenie 
jeszcze szeregu wagonÓw cementu. Kierownik 
Stajni Misiak zamknął stajnię i nie pożwala na 
złotenie cementu, który od 22. 5. do 3 b. m. 
znajdował się na dwor7e. R. Bartczak'a wobec 
POwytszego zapytuje, co Magistrat zamierza 
UCzynić pT2.ociwko wspumnianemu praco wniko-

wi Magistratu, który nie wypełnia poleceń i w 
ten sposób narata miasto na straty. 

2. odpowiedź przewodnicząceQo, te Ma
gistrat udzieli wyjaśnień na następnem posie
dzeniu Rady Miejskiej. 

c) 1. r. Bartczaka: W ogrodac!1 miejskich 
odbywa się sprzedu kWIatów, przyczem radny 
Bartczak zauważył, te sprzed at ta nie jest 
naletycie zorganizowana; spnedający odbierają 

pieniądze nie zapisując wpływów i bez wyda
nia odbiorcom dowodowo R. Bart~zak zapytuje, 
czemu podobny stan rzeczy najeży przypisać i 
czy Magistrat zamierza w tej dziedzinie zapro
wadz.ić należytą kontrolę. 

2. odp'owiedź przewodniczącego, że Ma
gistrat udzieli odpowiedzi Da następnem posie~ 

dzeniu Rady Miejskiej. 

d) 1. r. Bartczaka: Zarządzający staJnia
mi, pracownik Misiak, posługuje się końmi mieJ
skimi dla celów osobistych, a m. konie mieJ
skie przywożą go do pracy i odwożą z powro
tem stale do domu. R. Bartczak zapytuje 
Magistrat czy wszyscy urzędnicy korzystają z 
tego rodzaju przywileju. 

2. odpowiedź przewodniczącego, że Magi
strat udzieli wyjaśnień na następnem posiedze~ 

niu Rady Miejskiej. 
e) 1. r. Bartczaka: Z jakic~ powodów 

padł ostatnio jeden z koni miej~kich. czy Ma~ 
gistrat w tej spra\\<ie przeprowadlił dochodze
nie, albowiem wiadomo, że koń ten się zmar~ 

nował tylko dzięki nieodpowiedniemu ODchodze
niu sitt. 

2. odpowiedź prez. Cynarskiego: Jest 
f&.ktem, że koń, kupiony niedawno, zdechł. 

Wobec tego, że 7achodziła obawa, czy śmierć 

ta była naturalną, zostało rozpoczęte docho
dzenie i polecono unędnikowi, który wczoraj 
dochodzenie rozpoczął, aby w najbliższych 

dniach przed~tawił rezultat. 
f) 1. r. dr. Schweiga: Wobec tego, te 

podatek od prądu elektrycznego w wysokości 

15 proc. z rokiem 24 l:ostał skasowany. a mi
mo to elektrownia po.atek ten ściąga, r. 
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Schweig zapytuje czy sumy, ściągnięte przez 
elektrownię, wpłynęły do Kasy Miejskiej. czy 
uległy waloryzacji i co Magistrat zamierza 
uczynić, teby te pieniądze zwrócone zostały 

tym konsumentom, od których je pobrano nie
prawnie. 

2. odpowiedź ławn. Kulamowicza w imie
niu Magistratu, :te Magistratowi nie jest wia
domo, ~eby elektrownia w roku bieżącym po
bierała ton podatek. Sumy oczywiście wpły

wają, ale są one zaległościami z roku ubiegłe

go. Na rok biAtacy jest przygotowany statut, 
który wczoraj w Komisji Skarbowo-Budżetowej 
był rozpatrywany. Magistrat w każdym razie 
za czyny elektrowni odpowiadać nie może. O 
ile okażą się nieprawidłowości. że elektrownia 
nie stosuje si~ ściśle do ustawy o tymczaso
wem uregulowaniu finansów komunalnych, ro
zumie się, że Magistrat będzie musiał tę rzecz 
uregulować. 

g) 1. r. Romanowskiego: Na. ul. Piotr
kowsldej pomiędzy Karola i Emilji jest repero
waDa jezdnia, przyczem do brukowania używa 

si, szlaki zamiast szabru, którą JedDocześnie 

miesza się z piaskiem. R. RomaDowski zapy' 
tuje, czy Magistratowi wzgl. Wydziałowi Bu
downictwa jest to wiadome i co zamierza 
uczynić. żeby tego rodzaju mieszanina przy 
brukowaDiu, przy reperacji bruku. nie była 

stosowana. 

2. odpowiedi ławn. Folkierskiego w imie
niu Magistratu, że używanie szlaki zostało raz 
Da zawsze zabronione; szczegółowej odpowiedzi 
Magistrat udzieli na następnem posiedzeniu. 

h) 1. T. Rode: Nie otrzymawszy ostatnio 
wyczerpującej odpowiedzi w sprawie b~ków, r. 
Rode zapytuje Magistrat, czem tłomaczy się, że 
ulice, które w zeszłym sezonie były całkowicie 

przebrukowane, dziś znajdują się witanie Die·· 
m~ż1iwym, jak Dp. ul. Kątna. Dalej, nawet uli
ce przebrukowane w tym sezonie, tet. wykazują 
masę defektów, np. ul. Skwerowa. R. Rode za
pytuJe Magistrat, czy zdaje sobie sprawę z te
go, że wykonanie robót brukarskich w zupeł
ności nie odpowiada wymaganiom miasta no
wo~ytnego i uważa, ~e Wydział Budownictwa, 
w,dając horendalne sumy na tak Dietrwałe ro
boty powinien zorganizować w tej dziedzinie 
należytą kontroI~. 

2. 0dpowiedt ławn. Folkierskiego w imie
niu Magistratu, że co do ul. Kątnej, która %0-

·stała w roku ubiegłym zabrukowana, została 

ona odebrana przez komiSję. Przedsiębiorca 

który roboty wykonał. pozostawił odpowiednią 

kaucję w Ira"ie miejskiej, więc dochodzenie 
przeprowadzi się i pociągnie się go do odpo
wiedzialności. To samo co do ul. Skwerowej. 
Co do ul. Dzielnej, kt6r~ została wykonana. 
nim obecne korporacje objęły zarząd miasta, 
ta sprawa tet będzie rozpatrzona, Jednak na
razie Magistrat wstrzymuje się od dania odpo
wiedzi, dop6ki nie będzie wybrukowany odci
nek od Skwerowej i wtedy zawezwie przedsię
biorcę do naprawy tej części, ktorll wyko~ał w 
zeszłym roku na w:osnę. 

i} 1. r. Klima: Dlaczego Magistrat dotych
czas nie rozpoczął robót przy budowie gmachu 
szkolnego przy ul. Targowej i kiedy do robót 
tych zamierza przystąpić. 

2. odpowiedź ławn. Folkierskiego w imie
niu Magistratu, :te Informacje r. KUma są nie
ścisłe, dlatego że roboty są prowadzone przez 
cały maj; jest nawet uchwała, aby przyspie
szyć roboty, żeby z końcem wiosny przysdego 
roku szkoła była odd!lna do użytku. 

J) 1. r. RapaIskiego: Na jakich warunkach 
Magistrat nabył plac przy ul. Ceglanej. 

2. oświadczeni" przewodniczącego, że 

Magistrat udzieli odpowiedzi na następnem po
siedzeniu Rady Miejskiej. 

k} 1. r. RapaIskiego: Dlaczego parki mieJ
skie ostatnio są zamknięte w dnie świąteczne. 

2. odpowiedź, prez. Cynarskiego w imie
niu Magistratu: Uchwałą PreJydj~m Magistratu 
z dnia 19 maja postaDowione było pozwolić 
Tow. Czerwonego Krzy ta, Oddz. w Łodzi na 
urządzenie zabaw w parkach miejlJkicb: Sien
kiewicza, Poniatowskiego, Staszica. 3-go maja, 
w ubiegłą sobotę, 31 maja, w niedzielę, 1 
czerwca, następnie w dn. 7, 8 i 9 czerwca. 
Było to zrobione w drodze wyjątku, gdy! Czer
wony Krzy! jedynie raz do roku ucieka się do 
tego rodzaju dobroczynności i zwraca się z 
prośbą do. Magistratu, teby wziął udział w ty
godniu Czerwonego Krzyża. Zwyczajem lat 
ubiegłych Czerwony Krzyż otrzymał te parki. 
tak było w zeszłym roku w dn. 20, 21 i 26 
maja. t. j. w Zielone Swiątki. Obecnie jedna\, 
wobec tego, ~e zamknięcie parków wywołało 

niezadowolenie wsrOd ludności. Prezydjum Ma
gistratu postanowiło zrewidować swoj~ po
przednią uchwałę i w dniu dzisiejszym został 

zapros%uny p. Łyszkowski. zastępca p. w'ojewo
wody, jako przedstawiciel Czerwonego Krzyża 
i po konferencli została powzięta uchwała, żeby 
w nadchodzącą sobotę. niedZIelę i poniedziałek 

parki zostały otwarte. t. J. że wstęp do parków 
będzie wolny. Wobec tego Czerwony Krzył 
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zwrócił si~ z prośbą o oddanie parków na 14 
i 15 czerwca i kilka dni Iipcowyc.h. PrezydJum 
Magistratu przyjęło tę propozycję do wiadomo
ści i o ile Maghltrat zgodzi się, to będą parki 
oddane, jednak nie wszystkie razem, ale w ka:t
dą sobotę lub niedzielę inny park, tak że inte
res ludności aa tern nie ucierpi, 

c) oświadczenie r. RapaIskiego w tejte 
sprawie, że odpowiedź p. prezydenta nie uda
walnia go i w tej sprawie Frakcja złoty odpo
wiedni wniosek. R. RapaIski uważa, że nie na
leży powtarzać'" błędów poprzedniego Magistra
tu, gdyż to był właśnie błąd zasadniczy, pozba
wienie ludności parków w dni świąteczne. Ma
gistrat nie powinien sankcjonować podobnej 
uchwały. 

2. Odpowiedt Prezesa Rady Miejskiej w 
sprawie 7apytania 110l poprzedniem posied-zeniu 
R. M., zgłoRzonego przez r. Pfeiffera odnośnie 
nieprzybywanie na posiedzenie R. M. r. MargQ
lisa, Prezes oświadcza, iż zgodnie z art. 18 
Dekretu, radny traci mandat w wypadka, kiedy 
w ciągu 3-ch miesięcy nie przybywa na posiedze" 
dzenie bez uspraWiedliwiającego p'owodu. R. Mar
golis w lutym 1924 r, zgłosił do Prezydjum 
R. M. list, w którym prosi, żeby Jego nieobec
ność uznać za usprawiedliwioną, a to 7. racji, 

że sprawa pp. Lichtensteina i Milmana nie zo
stała definitywnie załatwiona. Prezes uznał, 
że ta przyczyna jest usprawiedliwiająca i dla
tego r. Margolis figuruje na listach radnych. 

3. Zawiadomienia członków R. M. dr. St· 
Kopcińskiego, B. Mazurowskiego, dr. A. Mar
golisa. L. J. Mincberga, usprtlwiedliwiających 

nieobe~ność swą na posiedzeniu w dniu dzi
siejszym. 

4. Odezwy Ministerstwa Spraw Wewoętrz
nych z dn. 12. IV. r. b • .Ni! SM. 11.1/11 W. N! 
SM. 2021/24 w przedmiocie podatku od pasz
portów zagranicznych na rzecz m. Łodzi. 

5. Piimo Urzędu Wojewódzkiego - Wy

działu Samerzl\dowego N2 L. SM. 542/9 z dn. 
24 mija r. b. w sprawie ograniczenia wydat
łów administracyjnych zwią-zków komunalnych 
(wyjazdy przedstaw zw. samorz.). 

6. Pismo Ministerstwa Wymań Religij
nych i Oświecenia PublicznegC' - Departamentu 
Szkolnictwa Powszechnego, M 5129/1 z dnia 
15 maja 1924 roku w sprawie zasiłku na bu
dowę 7-klasowej publicznej szkoły pOWSleCftneJ 
w Łodzi przy ul. Nowo-Marysińskiej. 

7. Orzeczenie Komisji Dyscyplinarnej Ma
gistratu m, Łol}zi z dnia 5. I. 24 t. W sprawie 
dochodzeń dyscyplinarnych przeciwko p. Wac-

ławowi ~ybskiemu, Dyrektorowi Oddziału Plan 
tacyi Mi'jskich 

"Wobec nieprzestrzegania zarządzenia, wy
danego ustnie przez ławnika Wydziału Gospo
darczego J, Bednarczyka, co do be'Zwzgl~dn4go 
zakazu ścinania drzew na Plantacjach miejskich 
i przez to samo dawania złego przykładu swo
im podwładnym w przedmiocie łamania zarzą

dzeń władzy zwierzchnip.j, uznać p. Rybskiego 
winnym wykroczenia słutbowego i na zasadzie 
art. 48 Dekretu o samorządzie miejskim, ujęte
go wart. 39 Pragmatyki slutbowej dla pra· 
cowników Zarządu m. Łodzi, ukarać go po
rządkową n a g a n ą. 

Na zasadzie art. 42 Przepisów o organiza
cji Komisji Dyscyplinarnej przywraca się p. 
Rybskiemu wszelkie prawa słutbowe, czas za

wieszenia w słutbie należy zaliczyć do czasu 
służby czynnej, a prócz tego należy mu wypła

cić tę część uposażenia, którą wstrzymano na 
czas zawieszenia ". 

U r h W ol O n o. 
I. "W sprawie uzupełnienia po

rządku dziennego: 
Uzupełnić porządek dzienny przez 

wniesienie spraw, załatwionych na 
osłatniem posiedzeniu Komisyj-Skar
bowo- Budżetowej i do Spraw Ogól
nych. 

II. VI spra\tie badteta Zorzllda 
l"\iejskiego na rok admlnistr, 1924: 

Przyjąć do wiadomości nast~pują
ce postanowienie Konwentu Senjorów 
w przedmiocie ustalenia toku obrad: 

l. Rozesłanie Zamierzeń Skarbo
wych Zarządu Miejskiego na' rok 
admin. 1924 wraz ze zmi8n~mi wnie
sionemi przez Komisję Skarbowo· 
Budżetową uznać za pierwsze czy
tanie; 

2. Po wysłuchaniu referatu prze
wodniczącego Komisji Skarbowo-Bud
żetowej o całokształcie budźetu oraz 
przemówienia prezydenta miasta, na
st~puje debata generalna, w której 
zabierają głos mówcy generalni, wy
znaczeni przez poszczególne ugru
powan~a. Czas trwania pierwszego 
przemowien;a maximum 80 min., 
drugiego - maxlmum 10 minut; 

Uwaga: Wnioski, dotyczące ca
łokształtu gospodarki miejskiej zgła-
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szane być mogą jedynie w czasie 
debaty generalnej. 

3. Po ukończeniu debaty gene
f2slnej przystępuje się do drugiego 
czytania według działów w porządku 
następującym. 
:>ział radni 

l Rada Miejska Fiedler 
la Wydze Prezydjalny Fiedler 

1lI "Ośw. i Kult. ldżkowski 
IV "Opieki Społ. Karliński 
V " Budownictwa Turski 

VI "Zdrow. Pub!. Bartczak 
VIlt Urząd St. CywiIn. Geppert 

IX 'Wydz. Statystyczny Bartczak 
X "Mieszkaniowy Turski 

XI "Przedsięb. M. Macher I 

" H mdlowy Geppert 
Gazownie Miejskie Macher 

VII Wydze Gospod. Zubert 
II " Podatkowy Waszkiewicz 
lIa " Finans. Obr. Praszkier 

przyczem : 
a) czytanie każdego działu, po 

zreferowaniu przez sprawozdawcę 
Komisji Skarbowo-Budżetowej, po
przedza dyskusja ogólna do której 
frakcjom, życzącym WZIąĆ udział w 
takowej przysługuje prawo delegowa
nia 2-ch mówców; czas trwania pier
szego przemówienia 10 minut J dru
giego - 5. 

b) po ukończeniu dyskusji ogól
nej przewodniczący R. M. przystępuje 
do odczytywania pozycyj zawartych 
w poszczegól.nych tytułach. O ile 
de odczytanych pozycyj danego ty
tułu nie zgłoszono poprawek, głoso" 
wanie odbywa się tytułami, w razie 
przeciwnym po odczytaniu wszyst
kich pozycyj przewodniczący pod
daje przedewszystkiem pod głosowa
nie poprawki. 
Uwaga I: Zgłaszającym poprawki 
przysługuje prawo uzasadnienia tych
że w przemówienia"ch max. 3·minu
towych. 
Uwaga II: Wnioski, dotyczące ca
łokształtu gospodarki danego dZIału 
budżetu, zgłaszane być mogą jedy
nie w czasie dyskusji ogólnej nad 
tym działem; poprawki do poszcze· 
gólnych pozycyj - w czasie odczy
tywan.i21 przez przewodniczącego da-

nego tytułu, a więc przed przystąpie
niem nad nim do głosowania. 

4. Po ukończeniu drugiego czy
tania następuje B· cie, w czasie któ
rego, zgodnie z regulaminem obrad, 
dyskusja dopuszczalna jest jedynie 
nad wnioskami, popartemi podpisami 
10-du członków R. M. Przemawiają 
- jeden mówca - za i jeden -
przeciw; czas trwania tych przemó
wień 5 minut. 

5. Po trzeciem czytaniu głosowa· 
nie nad przyjeciem lub odrzuceniem 
budżetu en bloc. 

(Uchwałę powzięto jednomyślnie). 
W związku z p. 2 powyższego 

postanowienia Rada· wysłuchała wy
czerpującego referatu przewodnicza.
cego Komisji Skarbowo-Budżetowej 
o całokształcie budżetu oraz prze
mówienia Prezydenta miasta. 

Debatę generalną odroczono do 
następnego posiedLenia R. M. 

III. VI sprawie powołania do 
.tycia instytacji p. n. "ab~zpi(czC' ... 
nia ravhomnśrj Gminy ~i~jskiej 
Łódź" orllz zotwierdzenio jej stata ... 
tu: (głosowanie powtórne, zgodnie z 
art. 26 R. O.): 

Sprawę przekazać do ł~cznego 
rOlpatrz~nia Komisjom Regulamino
wo-Prawnej i do Spraw Ogólnych. 

t. powodu spóźnionej pory prze-
wodniczący o godz. 11 min. 15 
wiecz. zamyka posiedzenie. 

Przewodniczący (-) Dr. B. Fichna. 
Radny sekretarz (-) W. Credowa. 

Prowadzący proto!<ół (-) P. RU1do. 

Protokół 

18 (II sesji) posiedzenia Rady Miejsł<iej. 
Łódź, dnia 11 czerwca 1924 rokn. 

Komplet ladnyeh 74. Komplet członków 

Magistratu 11. Obecnych radnych 60. Obec
nych członków Magistratu 10. 

Pcsiedzenie otworzył o godz. 20 min. 15 
Prezes Rady i\1iejskiej. dr. B. Fichna w obec
ności quo I um Rady (70 członków), zaprosiwszy 
do Rtołu prezydjalnego rr. sekretarzy O. Gras
sa i R. Wojakowskiego oraz Dyrektora Biura 

R. M., p. P. Rundo, do prowadzenia protokółu 
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PrZ)1jc;to do wiodomości: 
Zawiadomienia członkow R. M.: dr. j. 

An:ta, int. K. Folkierskieg0, dr. St. Kopcińskie

go, B. Mazurowskiego. dr. A. Margolisa. L. J. 
Mincberga usprawiedliwiających nieobecność swą 
na posiedzeniu w dniu dzisiejszym. 

No porządku d .. ~knnym obrftdy 
nod budtekrn Zarządu Miejskiego 
no rok tldrnin. 1925. 

Zgodnie z ustalonym na posie· 
dzeniu poprzednim tokiem obrad, w 
debacie generalnej zabierają głos: 
z ramienia frakcji: 

N. P. R. rr. Pfejffer i Zubert, 
" Idźkowski i Stypuł-

Ch. D. kowski, 
N. P. P. r. Kuk, 
Koła Narod. " Fiedler, 
P. P. S. "Rapalskl, 
Bundu " Poznański, 
Poale Sjon. • Holenderski, 
Żydowskich " Rosenblatt, 
Sjon. Part. Pr." dr. Schweig, 
przyczem rr. Poznański, Kuk, Repal· 
ski i HolendersKI w imieniu repre ... 
zentowanych przez nich ugrupowań 
zgłaszają szereg wniosków. . 

Prócl tego Zabierali głos: z ra
mienia Magistratu wprez. \'Vujewódz
ki oraz jako ostatni-r. VI aszkiewicl, 
sprawozdawca generalny Komisji 
Skarbowo- Budżetowej. 

Wobec wyczerpania listy mówców 
przewodniczący stwierdza, że debate: 
generalną należy uważać za zakoń
czoną oraz że. ze wzgle:du na spóź
nioną por~ (godz. 1), przystąpienie 
do drugiego czytania (dyskusja szcze
gółowa) odr~cza do jutrzejszego po· 
siedzenia Rady Miejskiej. 

Przewodniczący( -) Dr. B. Fic:hna. 

Prowadzący protokół (-) P. Rundo. 

Radni--sekreŁarze: 

(-) O. Grass (-) R. Wojakowski. 

Obwieszczenia i Okólniki. 
Okólnik N2 37. 

1. Pole~a się zowiadomić VJy ... 
dzłoł Gospodtlr~zy w terminie do dnia 

1 ~zer\.\?~a 1924 roka, jaki~go remon ... 
tu wymogają lokole, zajmowane przez 
biura i inst) tu~je miejskie. VI c~lu 
dania możnoS~i VlydzićJłowi Go ... 
spodor~zemu kpszego zorjentowania 
siC; nE)kiy podnwC\ć iloś~ pie~ów, któ ... 
re należy postawić, przestawić względ ... 
nIe naprowić, ilość i wielkość szyb. 
które nąleży wstawić. powierzchnie 
Ścian w ubil\tlcjtt~h, które należy od ... 
świeźyć, i t. p.-

2. Wykonywoją~ uchwałę Prezy ... 
djum I1.i)gistra tu t{Q 700 Z dńia l-go 
kwi\:tnio 1924 roku, zawiadamia si" 
it o znisz~zenia elkt Wydziałowych 
wzgl~dnie o przekozaniu i~h do or .. 
chi\A?um miejskiego winna decydować 
w każdym poszczególnym wypadku 
Komisja, z;ożonet z pp. ławnika i 
ntlczelnikfi danego W'ydziBła oraz 
przedstawicieli Oddziała Prawnego 
i l\r~hiwum l'1iejskkgo. Komisje te ... 
go rodzElja pO\.\1ołnją do życia tŁ\w ... 
nicy ... przewodnicZllcy poszczególnych 
Wydziftłów.-

3. VlZy\A?fl się kierownictwa 
wszystkich W'ydzidłów, Oddziałów i 
instytw2YJ miejskich do poczynienia 
oszcz\dności w zaźywaniu świotła 
elektrycznego względnie gazowego 
przez: 

~) zapalanie światła wieczorem 
dopiero po wyraźnem zapQdniC:ciu 
zmierzt..'ho i gaszenie go możliwie 
w~z~śni(', 

b) pozostawianie światła na noc 
tylko w r6zi<: koniecznej potrzeby, 

c) wykr\cEwie żBrówek tom, 
gdzie si\ można obyć bez światłeJ, 

d) z6palank ś\,\'iatło w pornie ... 
sz~zeniadl, gdzie przebywa się ~za .. 
sowo, tylko w chwili wejścia do nie
go, i bezwzglc:dne gaszenie przy 
wyjścia, 

e) zomlEHlę żarówek o wi~kszej 
sile świetlnej na mniejszt\ \\?s'!ędzie, 
gdzie war (fnki na to pozwolftjtl.-

4. Nówit\zująe do a~hw6ły Pre .. 
zydjam Magistratn NI 54 z dnia 
17 styczniu 1924 roku, zawiadomio 
si~, że sprzątaczki obowiązane Sll 
prficow"ć w biurach i instytu~ja~h 
miejskich obowiązkowo 8 godz. dzien ... 
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ni~, 6 mionowi~ie: zimową porą 
od godziny 6 do godziny 8 i od go
dziny 15 do 21, letnią porą od godzi
ny 7 do godziny 8 i od godziny 15 
do gOdziny 22. Zarządzenie to mo 
na cela zobowiązanie sprząta~zek do 
utrzymywania lokali biarowych w 
należytym 'porządka. 

5 \\Tykony\pajil~ a{!hwał\ Prezy
djam 1'1agistrtlta Na 495 z dn. 6 mor ... 
~a 1924 roka, przypomintl si~ \\Ty
dziołom, iż spro\pozdftnifi kwartalne 
ze swej dziołalnośd opra~owane 
sz~zegółowo w myśl wskazówek, 
udzielonych przez dyrektora Zorzą ... 
da Głównego na konfcren~ji kierOWI. 
ników \Vydzioł6w w dnia 1 latego 
1924 rok o, winny nadsyłać Wydzioło
wi Prezydjalnema w 2 egzemp]arza~h 
(jeden dla Prezydjam Magistrata, 
dragi dla Oddzioła Prasowego). Spra
wozdania za I kwartał roka bieżQ~e .. 
go winny by~ nadsyłane do dnia 15 
moja 1924 rok~l, za II kwartał - do 
dnia 15 sierpnia 1924 roka, za III 
kwartał - do dnia 15 listopada 1924 
roko, I zo IV kwartoł - do dnia 15 
latego 1925 roka.-

Łódź, dn. 22 moja 1924 r. 
Prezydent (-) 1'1. Cynarski. 
Dyrektor Zarządu Głównego 

(-) J. Zalewski. 

Kronika miejska. 
- Z Miejskich Kursów Bibljote
karskich. Wydział Oświaty i Kalw
ry zorganizował przy t\iej~kiej Bi .. 
bljotece Pabli~znej karsy bibijotekar ... 
skle w cela przys90sobienio rezerw 
fa~howych do rozszerzają~ej si~ sieci 
bibljotek miejsld~h, oraz - przeszko
lenia pracajQcego joż p~rsonda. 

Słoehft~zami karsów byli pracow .. 
nl~y bibljotek młejski~h oraz osoby 
postronne. Pierwsi zapisali sic: w 
komplecie w ilości 13 osób, dra~ich 
zaś zgłosiło si~ osób 45. Frekwencjo 
personela bibljotek w ~zasie trw~nia 
karsó\\l wynosiła - 100°/0 (13 osób) 
zoś osób zzewnątrz - 80 CJ

/ o (35 o
sób). Ogółem o~z,szczało 45 osób. 

\Vykłt1dy odbywały si\ wlokain 
Bibljoteki Pablicznej od dnia 5 do 

17 majo włll~znie, w godzina~h od 
8 do 10 rano. Prelekcyj wygłoszono 
22. \Vykł(ldają~ymi byli: pp. J. Ragu
styniak - kierownik kursów (15 wy
kłndów o technice bibijotekarskiej), 
Goldmanowa, kier. bibt. "Zorza" (l 
wykład p. t. "Stosanek bibljotekarza 
do czytelnika młodocianego"), Z. 
Hajko\\?ski, ławnik Wydziała Oświaty 
i Kultary (l wykład p. t. "Bibljo
grófja na osła go ch bibljotekarza-), 
dr. Sto Kopciński, senator. (1 wykład, 
.Rola bibljotek w życia społecz .. 
nem"), F. Kra<,zkowski, ławnik Wy .. 
działa OŚ\l>iaty i Kaltary, (l wykład, 
"Sztaka głośn~go czytanie:l U? bibljo ... 
te~e powsze~hn::i"), t\ayzlowa "Kie
rown. Wypożycz. T. K. O. (1 wykład. 
.Stosanek bibljotekarza do ~zytelnl ... 
ka dorosłego"), W. PifiSkowski, kic: ... 
rownik t1nzeam t\iejskicgo (l wy
kłbd, "Grafika w bibljotecc:"), E. Ros
set, naczelnikWydzioła Statysty~zne
go. (1 wykłod "Statystyko w czytd ... 
ni~twie"), S. Ś\l>iderski, kier. III t1. 
Wypoż. (1 wykłild "l\dministrocjo i 
koncelarja w bibljotece"). 

Na zokofi~zenie karsów słCI~ha~ze 
zwiedzili szczegółOWO arztldzenie 
ł\iejskic:j Bibljoteki Pablicznej oraz 
Ił i III tliejskkh wy poi. książek dltl 
dzieci. Ponadtu sła~ha~ze odbyli wy .. 
deczkc; do wielkich zakładów grci" 
fi~znych w Łodzi p. f. nZ. 1'1onitias·. 
gdzie objaśnień fachowych adzieloł 
dyrektor zakłada p. J. Borysicwi~z. 

Rtpety~je odbyły si<; dn. 20 majo. 
w obecności komisji orgoojzocyjntj: 
p. t\oyzlowej i S. Ś\A)id~rskiego. 
Egzamin prowadził p. J. l\agasty ... 
niak. kier. Karsów. Do egzaminu 
stan\ło 10 osób bibljoteknrzy i 32 
osoby z zewnątrz, ogółem 42 osoby 
(900

/ 0 ), w tern 14 m~żcz. i 28 kobiet. 

\V wynika 6 cgZelminÓw osób otrzy .. 
mało o~en, c(lającQ, 25 - dovr~, 
10 - dostatcQzną i 1 - niedosto ... 
te<!zną. ZoSwiadQzeń wydano 41. 

Praktyk ~ bibljotekorSką słacha~ze 
odbywoe bC;dą od dniCi 26 mć!ia. \P 
(liąga jednego miesią~o, w bibjote
koch miejskich i społeczny~h. 

Wynik cgzominów jest nojzapeł
niej ZodowCllniający, o cel karsów 
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osłflgni~ty, bo\pIem słuchacze wyka ... 
zali wi~lki zasób wiadomości facho"4 
wych, pogł\bili swe zainteresowanie 
w tej specjalności, miasto zaś uzy .. 
skało spory zast~p wyk walifikoUJo· 
nych pra~own,ków, którzy z dobrym 
skutki~m pracować mogf'l w bibljote .. 
kach powszechnych. 

Kursy bibljotekarskic nie posia ... 
dały .todnego budżetu; słuchacze ko .. 
rzystali z wykładów bezpłatnie, a 
kierownict\l)o i pr~legenci pracowali 
bezinteresownie. 

- Subwencja dla kursów. In .. 
spektor Szkolny m. Łodzi zwrócił 
sł\ do f1agistratu o udzielenie z fun .. 
duszów miejskich subwencji" no pro ... 
wadzenie 4 ... tygodniowego kursu po
czątkowego rysunków i robót r\cz .. 
nych dlo nauczycielstwa szkół po ... 
wszechnyeh. Kurs ten odb\dzi~ sf~ 
w okresi~ wakacyjnym. 

Na wniosek \Vydziału Oświaty i 
Kultory l1ngistrat postl)nown udzie,· 
lić na ten c~l subwencji w wysokości 
375 miljonów mk. 

- Nauka jE;zyka rosyjskiego. 
Zgodnie:z moty~owaną wzgl\dami pro .. 
ktycznemi uchw~łą delegacji Wydzia ... 
łu Oświaty i Kultury w sprawie oi'\uki 
j\zyka rosyjski~go w M.iejski~ Szkole 
Handlowej - ł\agistat postanowił 
u'ystąpić do l1inisterstwEl W. R. i 
O. P. z m~rnorjałern co do odpo"4 
wiedniego rozszerzenia programu 
nauczanio we wspomnionej uczelni. 

- Komitet budowy gmachów 
Miejskich Domów Wychowaw
czych. NEl pOSiedzeniu ddegElcji Wy
działa Opieki Społecznej, w związku 
z rozpocz\ciem w najbliższym czasie 
badowy gmachów l'\iejskich Domów 
Wychowawczych, wybrano sl'~cjalny 
komitet. W skład Komiteta weszli: 
IElwnik Wydziała Opieki SpOłecznej, 
p. 1\damski, "łflwnik Wydziała Bado .. 
wnktw6, int. Folkierski, ławnik Wy ... 
działa Oświaty i Kultary, p. Hajkow"4 
ski, oroz członkowie delegocji radni: 
Credowo, ks. prałat I(oczyński, Ro .. 
d~ oraz p. Kłuszyńska. 

Komitetowi badowy gmachów Miej .. 
skl(!h Domów Wychowawczy(!h adzie-

lono prawo koopto\11anfo fochowców 
z pośród lekarzy i intynierów ba
dowlanych. " 

- Z Miejskiej Galerii Sztuki. W 
lokalu r\iejskiej GCJlerji Sztaki otwor
ta została czytelniO pism artystycz
nych polSkich i obcych, która nElra ... 
zi~ obejmuje 15 pierwszorz\dnyeh 
wydawnictw jak: "The Studio·, L'o"4 
moar de l'ort" i inn~. Z czytelni 
bezpłatnie korzyst6ć mogll zwiedzo ... 
jllCY wystaw~. 

Prócz rocznych kart wejScio z 
prElwem aczeslnictwa w rozłosowo ... 
niu dzieł sztaki, rozpocz(to s prze ... 
dat roczny ~h bilctów olgowych w 
cenie 7,50 zł. dla członków rodzin 
p~slf\daczy biletów rocznych, oczflcej 
sic: młodzietyoraz pracowników j 
arzc:dników instytacji miejskich i no ... 
aczycielstwa. 

Henryk Kano, który odniósł nlc"4 
dawno tak powatny sukces no wy
stawie .,Rytmu· w Warszawie, na .. 
desłał w tych dniach pcłnfl wyraza 
głow~ .Chrystusa". \&Tystowa po 
ukończeniu odpowlednkj instalacji 
elektrycznej otwarto jest obecnie do 
godz. 8,30 wiccz. 

- Z Miejskiej Rady Szkolnej. No 
ostotniem posiedzeniu r\iejskiej Rody 
Szkolnej, które odbyło sic: pod prze
wodnictwem d-ra Skalskiego, rozpa ... 
trywano m. in. sprow( organizacji 
szkół powszechnych. Po długirj i 
otywionej dyskusji, na wniosek p. 
VI asilewskiego, achwnłono nast\pa ... 
jąCfl rczoluQj\: 

Rada Szkolno Miejsko m. Łodzi, 
zabiegajflc nłeastElnnie, oby szkolni"4 
ctwo powsze('hnc postawić jElk naj"4 
rychlej na odpowiedniej wysokości: 
UJ cela amotliwłenia najszerszym 
maSOm zdobycitl choćby minimalnc
go zokresa wykształcenia ogólnego 
UQhW61o: 1) prosić Ministerstwo VI. 
R. j O. P. o otwarcie w r. b. woko-
cyjnego karsa doksztElłcajflcego w 
Łodzi dla nauczycieli nicwykwalifłko
wanych w cela umo.tliwienio im 
azupcłnienio kwolifikacyj, wzgl\dnic 
aprownlento odpowiedniego kursu 
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prywatnego; 2) prosie t\inisterstwo 
W. R. i O. p, o zarządzenie, ftby w 
przyszłości wszelkie zamierzenin 
władz szkolnych, mogące wywołoć 
zmianę organizacji szkół i sieci szkol
nej, były wykonywane po porozamie~ 
nia się z Rl\dą Szkolną, zgodnie z 
przepiselmi tymczosowemi o szkołach 
powszechnych. 

Poza tem postanowiono wystąpić 
z memorjołem do t\inisterstwo VI. 
R. i O. P. oraz do komisyj oŚwla ... 
towych Sejmu i Senatu w sprawie 
niektórych aprawnit"ń, dotyczflcych 
kompetencji Rad SzkcJlnYQh f\iej ... 
skich. 

- Umorzenie opłat za świadcze~ 
nia Wydziału ; Zdrowotności Pu
błicznej. W dniu 26 m~ja r. b. od
było si~ posiedzenie komisji do zwal
niania od opłat szpitalnych ubogich 
mieszkańców m, Łodzi, na którem 
rozpatrzono ogółem 375 spraw. Ko
misja umorzyła 195 rachunków za 
odkażenie lokali szkół powszechnych 
i mieszkań prywatnych po choro
bach zakaźnych, 17 rachunków za 
pochowanie zwłok ubogich mieszkań
ców, zmarłych w szpitalach, 3 rachun
ki za dokonanie zdjęć roentgenow
skich oraz 160 rachunków za lecze
nie ubogich mieszkańców m. Łodzi 
w szpitalach miejskich i prywatnych. 
Ogólna kwota umorzony\:h należno
ści wynosi złotych 24.056 gr. 30. 

- Nowy statut o podatku od bi-
letów tramwajowych. iv\agistrat 
na posiedzeniu swem postano-
wił wystąpić do Rady t\iejskiej z 
projektem nowego statutu o komunal
nym podatku od biletów jazdy tram
wzsjami i kolejkami dojazdowemi. 

Zgorlnie z projektem podatek b~
dzie pobierany w formie 10% do
płaty do stzswek taryfowych za kurs 
tramwajowy, wzgl~dnie za przejazd 
na elektrycznych kolejkach dojazdo
wych na przestrzeni położonej w 
granicach miasta. Bilety bezpłatne 
są wolne od podatku. Zarządy zain
teresowanych przedsit:biorstw obo
wiązane b~dą pobrane za każdy 

I okres miesi~czny na. rzecz miasta 
kwoty podatkowe wpłacać do Kasy 
f\iejskiej najpóźniej w ciągu pierw
szych 10 dni następnego miesiąca. 
Należności, nieuiszczone w terminie 
ściągane b~dą w drodze egzekucji z 
dołączeniem odsetek za zwłokę oraz 
Kosztów egzekucyjnych. Tytułem 
zwrotu kosztów, związanych z pobie
raniem podatku, zarządy wymienio
nych przodsj~biorstw otrzymują 3% 
pobranych kwot podatkowych. 

- Wyjazd dzieci do Rabki. W 
dniu 24 majo r. b. Wydział Opieki 
Społecznej \\ysłał do Rnbki pierw" 
szą partję chorych dzieci, skłodającą 
si~ z 40 osób. Z lic .. by tej 20 dzieci 
prlypadCl na Kes\ Chory~h, 13 - z 
f\iC'jsk ich Domów \Vy,howawc~ych. i 
7 - zakwalifikowanych przez Sekc~ 
do \Valki z gruźlicą. 

Z życia miast polskich. 

Rozszerzenie miasta. 

Storoiytne miosteczko Zt\kro~zym 
na mocy rozporządzenio rody mini ... 
strów zostało rozszerzone i wydzie ... 
10ne. t\iasteC'zko to posiodllło ełcko
wą konstrak('j~ gr{jnic, gdy t środek 
miasta z kilkoma ulicClmi nakt6ł do 
obcej gminy wiejskiej Ponie('~owa. 
Rozszerzenia miClsta d/ago opierała 
ła si~ gmino, wbrew włas
nym interesom, gdy t przez o.kt roz .. 
szerzenio Zokro~zymia gmIno to 
pło~ić b\dzit mniejsze podotki miej
skie.-

Podatek na fundusz rozbudowy 
m. st. Warszawy. 

Korzystajtl~ z aprownień, jokie 
gminom miejskim nodaje astowo o 
rozbudowie miost mogistrnt oproco ... 
\Vel I projekt nowego podatku, z któ
rego wpływ przeznncza siC; no fun
dasz rozbudowy m. St. Worszawy. 

Podatek ten, w~dłag projektu, mo 
wynosić dwo i pół proc. przedwojen
nego rocznego komornego, przyczem 
jeden rubel przedwojennego komor
nego przeliczo sic: no 2 zł. 66 gr.' 
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POdlltkowi podlegoją wszelkiego 
rodzlljn mieszkania, zakłody prze .. 
mystowe, handlowe, i t. p. Noto .. 
miost, oprócz świątyń i pomieszczeń, 
zojętych przez \' ładze państwowe 
kOmUnllll1~, przedstawicielstwo cu .. 
dzoziemskie, instyturje naukowe i 
dobroczynne, nie podlegElją podatko .. 
wi lokale w domac:h wybudowanych, 
odbudow'-'ny\.'h lub w cz,ściach do!" 
mów dobudowanych i nodbudowa .. 
nych po dn. 1 styczni o 1919 r. 

Podatek, który mo obowiązywać 
w ciagu lat pięciu, opłocoć będzie 
główny lokotor. 

Towarzystwo miłośników 
Bydgoszczy. 

Toworzyst\\io miłośników miast 
moją zo ztlaanie ochronę zabytkó\l') hi ... 
storycznych, opiększl\nie ogrodów i 
ulic miosta ztlkładanie nowych ple .... 
cówek kulturalno-en tystycznych, popa .. 
laryzowanie pllmiątek historycznych, 
zn()jjując~ch się w mieście i propa .. 
gondę k(]ltury estetycznej ~śród noj ... 
szerszych worstw. 

Te some zod~nia wzięło no sie .. 
bie rok terna założone w Bydgosz ... 
czy Toworzystwo miłosników miosto 
i jego ukoli<? W <?iągo swego krót .. 
kiego istnienia zaprojektowało wyda .. 
nie monografji i olborna akwoforto
we!Jo Bydgoszczy, zojc:ło się este
tycznym wyglądem ogrodów i plant 
bydgoskich. W jego 10'nic powstt'lła 
myśl zniesienia wieży Bismt'lrcka, 
ono zainteresowało sic: kwest ją od
nowienia Fory, popierając akcję w 
tym kierunka wedle możności i sił, 
słowem rozwinęło żywą i' z gorące ... 
go po<?zucio piękno, z serdecznego 
ukocht:lOia włosny<-h kątów płynącfl 
dzioła1ność. 

Obecnie l1agistrot i Radn miej ... 
ska z\.\1róciły sic: z gorącą prośbfl do 
Obywateli, aby owiani da~hem miło
ści dla swego miasto. joknaj1iczni~j 
zopisywali sic: na członków Towarzy .. 
stwo i pop6rli pic;kny ~el. 

Kronika zagraniczna. 

Klasy dla anormalnych dzieci 
szkolnych. 

W szkołach publicznych w Chica
go znajduje siE: wielka liczba dzieci, 
tak słabo rozwiniE:tych umysłowo, że 
nie mogą czynić post~pów w nauce 
tal{, jak inne dzieci w ich wieku. 
VI spólne kształcenie tych dzieci wła
dze szkolne uznały za bardzo uciąż
liwe dla dzieci anormalnych, a za 
nie potrzebną stratE: czasu dla d2 ieci 
o przeciE:tnych zdolnościach umy
słowych. Od dnia 14 stycznia r. b. 
z rozporządzenia dotychczasowego 
inspektora szkół, we wszystkich 
szkołach publicznych w Chicago, za
łożone zostały specjalne klasy dla 
dzieci anormalnych. 

W klasach tych dzieci b~dą uczo· 
ne wszystkich przedmiotów w grani
cach szkoły elemental nej, oraz róż
ny'ch robót r~cznych. Na ten cel 
władze szkolne mają stały fundusz, 
uchwalony niedawno przez radE: 
szkolną. Dotychczas niektóre dzieci· 
anormalne odsyłano do szkół, prowa
dzonych przez powiat, inne chodziły 
do tych samych szkół, co inne dzieci, 
a reszta nie uczyła siE: nigdzie.*) 

Podatek od zwiedzających Paryż. 

Rada miej~ka Paryża przedstawiła 
parlamentowi wniosek, domagający 
się, aby wszyscy obcy, których po· 
byt w Paryżu przekroczy 48 godzin, 
obowiązani byli zaopatrzyć siE: w 
pozwolenie na pobyt w stolicy
"permis de sejour". Koszt takiego 
pozwolenia oznaczono na 20 fr., zaś 
w~żn.e ma być. na przeciąg czterech 
młeslt~cy. I 

*) Samorząd łOdzki już w r. 1921 rozpo
czął zakładanie specjalnych szkół powszechnych 
dla dzieci niedorozwiniętych, mOTalnJe zaniedba
nych i głuchoniemych. W r. szkolnym 1923/24 
szkół takich Lódt posiada - 4. 
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TreśĆ numeru 25-g0: 
Zamierzenia Skarbowe Zarzadu m. Lod,d na rok 1925. - Expose p. prez. M. Cynars kiego. 

Dział Sprawozdawczy. -
Protokół 17 posiedzenia Rady Miejskiej z dnia 28 maja 1924 roku.- Protokół 

18 posiedzenia Rady Miejskiej z dnia 11 czerwca 1924 roku.-
Obwieszczenia i okólniki: 

OIrólnik M 37 w sprawie zawiadomienia Wydział Gospodarczy jakiego remontu 
wymagają lokale, zajmowane przez instytucje miejskie.-

Kronika miejska.- Z życia miast polskich.- Kronika zagraniczna.-

Licytacje przymusowe. 
Wydział Podatkowy Dział Sekwestracyjny - Plac Wolności 14, niniejszym podaje do 

wiadomości, ~e w dniu dzisiejszym t. j. 18 czerwca 1924 roku o godz. lO-eJ rano odbędą się 
licytacje przymusowe ruchomości nUeJ podanych osób: 

Zetmana Gajera, Zgiersk..l 96. biurko. kanapa i kredens. Rozenbluma S. Kielma 5, lodow· 
nia, kontuar i waga. Laufera D. przy Dolnej Bałuty 4. szafa. Lewkowskiego j. Zgierska 16, ze
gar. Rubinowicza S. Zgierska 18, mydło. SzyIita Zgierska 56, 3 kapy. Aizenbacha M. Zgierska 
58. 4 paczki przędzy. Motyla T •• Zgierska 58, 3 paczki przędzy. Bernheima S. Nowo-Cegielniana 
lO. 4 krzesła Kagana Zawadzka 9, 2 stoliki i wazon. Spirytusa Szkolna 17, kredens, porcelana. 
Feldmana A. Al. I-go Maja 35, szafa. Kahana M. Gęsia 7, kubek. Neumana j. Al. l-go Maja 9, 3 
kołdry. toaleta. Winkiera Szkolna 26, lustro, szafa. Klrsbauma Zakątna 19, kredens, obrus. Tau
man Zielona 3, 40 paczek przędzy, 2 kasy, maszyna do pisania. Bornsteina Wschodaia 4, tremo 
j kredens. Glynbauma WolborRka 35, 2 szafy, st6ł, 5 krzeseł i zegar. Iceks'Jna Południowa 9, 
zegar. Abrama Beima, Kiliński-,go 44, kredens. Lewinsona, Pomorska 20, zegar. CymbelkDopft 
Wolborska 38, szafa. Fnybyłowicza j. Wolborska 38, szafa. Lasmana L. Kihńskiego 18. kredens, 
obrus, stoł i otomana. Trubowicza F. Ogrodowa 3. towar. Luksenberga, Pomorska 13. szafa. 
Sztillermana, Wotborska 33. biurko. Banisza, Wschodnia 64, 10 czapek. Kotlickiego Wschodnia 55, 
kredens j pomocnik. Orbacba, Cegielniana 43, garderoba, toaletkIl i otomana. Oppenheima, Naruto
włcza 4. kredens. Magidow, Zielona 17. szafa. Sachrow, Wschodnia 57, kreden. i zegar. Engel
man, Poh.1dniowa 11, biurko. Lorenc Al. I-go Maja 46, waga, Fajwlowicza, Piotrkowska 43, towar. 
Tiber, N.-Cegielniana 36, waga. Berman l. Ogrodowa 14, towar. Berysza R. Konstantynowska 3, 
Zf\gar. Ungera J. Południowa 42, 2 obrusy i ·zegar. Borensteina M. Nowomiejska 30, 40 butelek 
wina. Kopła A. Piotrkowska 70, 6 chustek. Rappoport. Pańska 15, obrus. Krenberga A. Brze7iń
ska 20, zegar. Gajzermana - zegarek, palta, ubranie. 

Dnia 20 czerwca 1924 roku o godz. 9-ej rano: 
Nir.nberga Andrzeja 45, 2 kołdry. RozencwaJga A. Aleja l-go Maja 29. kredens i otomĄ

na. Kufelta Al. I-go Maja 4, kredens, zegar, toaleta. :ozena W. Zachodnia 33. szafa i kredens. 
Szmuklerows~iego Piotrkowska 73, kasa. maszyna do pisania. Szkólnika B. Południowa 20, towar 
Benh, Karolewska 9. lustro i otomana. Domanowicz, 28 Pułku Strzelcow Kaniowskich 62, piani
no. Hintze, Podleśna 17, 2 sztuki towaru, kredens, toaleta, szafa, otomana, maszyna do pisania. 
Szwarca Wolczańska 61. kredens. Wajna, Lipowa 53, pianino. Tempela, Narutowicza 5, kredens, 
stoł i 3 krzesła. Witkowskiego j. Pańska 54, kapelusz. Beck, Pocrleśna 14, kredens. Lichfelda, 
Traugutta 5. biurko i krzesło. Staropolskiego, Lipowa 64. kredens. Ban;kiego L. Pańska 77, forto· 
pian. Ingstera A. Traugutta 5, kredens, pomocnik, biurko i 2 fotele. Nadela A. Andrzeja 42, kredens. 
Zalmana D. 6-go Sierpnia 30, kredens. Habermana O. Lipowa 57. pianinJ. Janowskiego H. Piotr
kowska 108, kredens i 2 szafy. i..ipszyca S. Pańska 95, szafa i lus~ro. Lusteruika A. Andrzeja 
38, szafa i lustro. Lichteasteina Wólczańska 52. tremo. Jerozolimska Dzielna 31. tremo. jakubo
wicza Kilińskiego 53, tremo. Ulrycha, Kilińs~iego 118, stół. Zalasa Kilińskiego 110. warsztat sto
larski. Frydrycha S. Kl1ińskiego 121. tremo. Złotogorskiego F. Składowa 14. 2 krzęsła. Miślibor
skiego B. Kilińskiego 86. kredens i zega.r. Hammera jul. Kilińskiego 105. kredens. Michrowskiego 
Kitińsk;ego 113, szafa. Laskowskiego J. Sienkiewicza 6, kredens. i zegar. Szachno L. Kilińskiego 
86. kredens i zegar. Dymanta E. Kilińskiego 163, maszyna do szycia. German J. Nawrot 38, pia
nino. RaJcherta U. Składowa 33. 2 szafy i kanapa. Domanowicza L. Kilińskiego 2, 2 szafy. Raj
chmana O. Dzielna 25, lustro. Swiatłowskiego M. Kilińskiego 77, zegar. Makówka P. Przędzal
niana 107. s7afa. Jarsnowskiego P. Łagiewnicka 7, szafa. Majchrzaka B. Rokicińska 13. lustro. 
Pomeranca M. Żelazna 7, obrus. Oswalda Gera, Żela:ma 9, kredens. Rajnholda Sienkiewicza 
102. fortepian. Goldberga Targowa 67, 2 szafy. Ulrich Senatorska 21. biurko. Kołdrtlwicz E. 
Rzgowska 57. 6 krzeseł. Fitze B. Napi6rkowskiego 76, szafa, tremo i kanapa. Oroskopf Traugut
ta 4, kasa. Chojnackiego D. Andrzeja 37, lustro. Webera A. Pańska 46, kredens. Poznańskiego 
l, Sienkiewicza 2, biurko. Finkelsteina Sienkiewicza 22, blurko. Goldberga H. 6-go Sierpnia 33. 
2 kapy. Goldinga M. Pańska 77, palto. :ogalsk:ego F. Mazurska 25, takiet. Szepsa J. Piotrkow
ska 113. leżanka. Zygadlewicza L. Rzgowska 74, aparat kinematorgraficzny, luśtro, 225 krzeseł 
i motor. 

Redaktor: Bolesław Oudzińskl. Wydawnictwo Zarządu Miasta Ł.odzl. 
Odbito w tłoczni B-ci Holcml1n w Lod2Ii ul. Za"'2ubke Nt ~--
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